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Akadémia 1952^november 6
- .. — . • // —<a Magyar Tudományos ___

tartott 7„szvelnökségi üléséről, .

Rusznyák István elnök*  Ligeti Lajos alelnök, 
Erdey-Gruz Tibor főtitkár,
Alexits György, Hevesi Gyula? Lukács György, 
Molnár Erik, Novobátzky Károly, Straub F.Brúnó 
elnökségi tagok,
Fogarasi Béla, Riesz Frigyes? Soó Rezső,» -
Issekutz Béla? Mihailich Győző, Schulek Elemér 
os ztályelnökök?
Manninger Rezső

Kimentette magát: Gombás Bál
Külföldön tartózkodik? /Németh

.1 ’4 J."’. .. . 1 • ■ '"ó-. T VJ //, '

főcsoportvezető, Juhász István osztályvezető,

akadémikuso
J*

Meghívottak: valamennyi napirendi ponthoz Biacsi Imre gazdasági ...  ... „ ____1_____ 4. ff T-,1-rr + Xl
Szabolcsi Lászlóné az Elnökség tudományos munkatársa
II.napirendi

II.és III. "
, ■ í

VI* ti

ponthozo Somos András osztálytitkár, 
Bálint Andor szaktitkár,
Patkós Lajos a személyzeti 
osztály vezetője,
Zólyomi Bálint osztálytitkár.
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NAPIKÉ N B :

az 1952 évi szeptember és október haviFőtitkár■beszámolója
munkáról-,

•

Zz Zi.gr ár tudományi Osztály múmiájának megvitatása#
1 ElőadóSomos Zmdrás osztálytitkár

Javaslat az-1955 évi tudományos ösztöndíjak kiosztásának 
alapelveire 
Javaslat __ ___
Javaslat a Tudományos Kiadó felállítására^
Javaslat

3

az 1955 évi Nagygyűlés tematikájára.
■ . ’ ' f---■ ■- - — — — - • z

a Központi'Botan us Kert létrehozására# .. ’

ási terv módosítására.
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Javaslat a tudományos fokozatok 
>■ ' í '

Javaslat az akadémiai gépkocsik
Egyebek*

/ - . .

nevének rövidítésére*  
használatának korlátozására.

Rusznyák István elnök üdvözli az Elnökség megjelent tagjait 
és az ülést megnyitjao — ’ .
Napirend előtt megemlékezik az*  Akadémia Elnökségének halott
járól Marék Józsefről, az Agrártudományok Osztályának elnökéről, 
az állatorvosi belgyógyászat világhírű tudósáról.
Rusznyák István elnök megemlékező szavai után az Elnökség tagjai 
egy Perc néma felállással adóztak Marék József akadémikus emlé- 
köíisko
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■Erdgy~Qruz Tibor főtitkár beszámol az 1952=szeptember és október 
havi munkárólt J =• ‘ .
a./ Bejelenti, hogy az október havi elnökségi ülés elmaradt, " 

mert az IoOsztály munkájának megvitatása került volna napi—" 
rendre, ez azonban Németh Gyula osztályelnök külföldi tanul-

• . mányutja miatt nem volt lehetséges*  
b3/ Az utóbbi két hónapban a Hivatal legtöbbet az 1953 évi 

tematikái terv előkészítésével és összeállításával foglal
kozott. Körülbelül két hétig folytak az 1953 évi költség
vetésig beruházási.tárgyalások, a létszámigény vitatása még 
f olyiko .»• .. . - "" . '

o,/ Október 26ö-án megjelent az^aspiránsképzés továbbfejlesztésé
ről, szóló rendelet, amely módosítja a levelező aspiranturára 

, vonatkozó szabályokat is.
A rendelet értelmében a levelező aspiránsképzés időtartama 
négy éVi amelyet indokolt esetben le lehet szállítani három/ 
illetőleg,fel lehet emelni öt évre*  A, rendjelet külön szabad
ság engedelyezését is lehetővé teszi azok részére, akik 
.aspiránsképzésben való résztvétel nélkül tesznek kandidátusi 
vizsgáto. ,' . - ' • .

d0/ A kutató intézetek dolgozói számára szervezett ideológiai 
tanfolyam első előadását október 13.-án Fogarasi Béla akadé- 
mikus tartotta ''Éialektikus materializmus tudományos'világ— •nézet, a ma----~x- ' - ■ -•

G,
tervbe

következő 
adás van.

lőadás november 17*-én  lesz*  
vévco/

/Összesen hat elő-



múlthoz képest
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Geleji Sándor lev.tag*

Forgó László

Romániába - 2 
Csehszlovákiába 1 
Német Demokrati-

e*/  A röpszavazás utján elfogadott és létrehozott Akadémiai 
^Könyvtári Tanács, amelynek feladata a Könyvtár

... irányítása, megkezdte működését.
A 'Könyvtári

t

A Könyvtári 
titkár

> -
Tanács tagja 
a : Galambos

Tanács elnöke:-Mátrai László lev*tag
Tagjai: 'Alexits György ritag,

Erdey László lev.tag, 
Straub F,Brúnó r.tag, 
Tolnai Gábor lev.tag, 
Haraszti Gyula, aKözga:

Sgyetem Könyvtárának vezetője, 
Pienes László a Fővárosi Szabó

Ervin Könyvtár vezetője, 
Varjas Béla az Országos Széchenyi 

, , Könyvtár vezetője, 
hivatalból a Könyvtár vezetője, 
Mihályné, a KFB előadója*.

f*/  Főtitkár tájékoztatja az Elnökséget a szeptember és október 
hónapokban*  megtartott kongresszusokról*
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tudományos nivója a
a kérdéses tudományág továbbfejlesztő
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Bányászati Kongresszuson
Élettani ”

- Földtani ”
Kohászati
Építési . , r "
Szerszámgépgyártás!”

vett részt*  A kongresszusok 
emelkedett és hozzájárultak 
séhez*  "

Az Akadémia képviselői a következő külföldi tudományos 
kongresszusokon vettek részt:
Gdanski Gyermekgyógyászati Kongresszuson Petényi Géza lev.tag, 
/1952.IX.4-6./ . Kemény Pál,
Lipcsei Nemzetközi Vásáron Hevesi Gyula lev*tag,
/1952*IXel-17»/  Vácz-István szaktitkár,
Stockholmi Műszer és Mérési Kongresszuson Ács Ernő 
/1952*IX.2o~5o./
Párisi Fűtéstechnikai Kongresszuson 
/1952UXO25~X*5./
Freibergi Bányászati Kongresszuson 
/19520Xol5-16*/
A fenti kongresszusokon való résztvételeken kivül az elmúlt 
két hónapban összesen tizenöten mentek külföldi tanulmányútra 
Szovj ctunióba
Lengyelországba
Bulgáriába

kus Köztársaságba 3
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Az utóbbi időben a kapcsolat a baráti 
nalon is fellendült. . *
35 uj aspiráns ment ki Szovjetunióba, 
Két hétig nálunk tartózkodott Ottó Schwarz német botanikus, aki 
botanikus, szakembereinkkel*  tanácskozott. November közepén egy 
német állatorvos aspiráns fog érkezni, aki egy évig fogia itt 
tanulmányait folytatni.
ic/ Az Akadémiai Enciklopédiái Bizottság megkezdte működését. - 

Első feladata a magyar enciklopédia kiadása céljából az elő- 
készítési munkálatok tervének elkészítése.

j©/ Főtitkár tájékoztatja az Elnökséget arról, hogy az akadémi
kusok számára már korábban rendezett orosi nyelvtaniolyamok 
megindultak. Jelenleg négy csoport tanul.

k. / Megkezdődött;az építkezés az Akadémia Székházában,
l. / Főtitkár felhívja az akadémikusok figyelmét az Akadémia -

Székhazának II.emeletén megnyílt szép Műszer Kiállításra.
í .• , ' :'i'

í -,

Határozat; /. ' :
Főtitkár beszámolóját az Elnökség elfogadja.

1

Susznyák István elnök kéri az Elnökség tagjait, hogy a "kongresz- 
JWJ csak egészen hagyj elenMé^ifc. rende zvésyekre
tartsák fenn és általában a nagygyűlés, vándorgyűlés, konferencia, 
ankét, stb.kifejezéseket használják. A jövőben az osztályelnökök 
fordítsanak^gondot arra, hogy az-osztályok a kongresszus kifeje 

, ,zest ilyen értelemben használják. • ■ “
Hevesi Gyula elnökségi tag a--"nemzetközi” megjelölésre is fel
hívja a figyelmet. Csak akkor mondható egy kongresszusra, hogy 
nemzetközi, ha azt egy nemzetközi szervezet rendezi és évenként 
a szervezet más-más tagállamában tartják meg a kongresszust.

Határozat: > . . ,1—1 ■ —■ 1 --------------

Osztályclnökök hassanak oda, hogy az osztályok tudo
mányos tanácskozásaikat megfelelően nevezzék el.

Felelős: OsztályeInökök«

/

f-

Somos András
................................. Iliiül

/

II. ■
az Agrártudományok Osztályának titkára a beküldött 

jelentést helyesbíti illetőleg kiegészíti;
‘ a,/ A hatodik oldal ötödik bekezdése helyesen ügyészéi, hogy az 
Osztálynak egy intézete van;az Agrobiológiai Intézet, amely je
lenleg egyetlen osztályból,. a genetikai osztályból áll.

.



A "Javaslatok” 4.pontja megváltoztatását javasolja:
Erdei Ferenc az eredeti, javaslat szerint legyen a VIII,Osztály 
tagja, Rázsó Imre viszont maradjon meg a VI.Osztályban és ala
kuljon a VI. és VIII.Osztály tagjaiból egy komplex bizottság, 
amelynek elnöke Rázsó Imre levelező tag legyen.

Lukács György elnökségi tag kifejti, hogy az Osztály az élet- ” 
■tel, a gyakorlattal nincs elég összeköttetésben, ez kiderül ma
gából a jelentésből is. Rém foglalkozik eléggé a tudományág 
döntő fontosságú kérdéseivel.
Az elméleti kérdések közül például a viljamszi talajtan kérdés© ” 
teljesen hiányzik a jelentésből. A’nagy elméleti -kérdések gyakor
latilag a legnagyobb jelentőségűek. Az osztálynak a munkáját a 
nagy elvi jelentőségű kérdések köré kellene koncentrálni. Ez a 
Magyar Tudományos Akadémia főfeladata.
A jelentésben az áll, hogyznéhány bizottság kivételével az Osztály 
kevés segítséget’nyújt az Állandó Bizottságoknak. Ismételten 
hangsúlyozza, hogy az Akadémia munkájában döntő kérdés az állan
dó bizottságok munkája,•döntő tudományos, gyakorlati és káder
nevelési szempontból is. Nem fogadható el a jelentésnek az a 
része, mely szerint az osztály akadémikus összetétele és az 
osztályvezetőség egyoldalú, nem képes megfelelően a munkát irányí
tani, mert nem öleli fel az összes probléma komplexumokat.Éppen 
az állandó bizottságoknak kell„a problémákat megoldani és meg " 
kell találni azokat a megfelelő szakembereket, akik a bizottsá- " 
gokban ezt a munkát el tudják végezni. Az Osztályvezetőség követ
kező főfoladata legyen az állandó bizottságok megfelelő meg
szervezése és munkájának ellenőrzése.
Helyesli,'hogy Rázsó Imre lov.tag körül egy komplex bizottság 
alakuljon. A komplex bizottságok kialakítása javitja az osztály 
munkáját.
Helyesli a szaktitkárság kiegészítését, de alapvető kérdésnek 
tartja, hogy az osztályban egy személynek, éspedig lehetőleg az 
osztálytitkárnak főmunkája az osztály vezetése legyen.

Alexits György elnökségi tag helyesli Lukács György elnökségi 
tag javaslatait, ' . , ;
Külön fclhivja a figyelmet a jelentésben lévő javaslatok 4.pont—” 
jára, amely szerint az osztály akadémikusainak létszámát a jelen
tésben vázolt feladatok megoldása céljából bővíteni kell, alkal
mas kutatóknak akadémikussá való megválasztásával. Egy ilyen ja
vaslatnak az'Elnökség által való elfogadása esetleg félreértésre 
adhatna okot© Ilyen határozatból a legközelebbi akadémikus vá
lasztásoknál azt is értelmezni lehetne, hogy az Agrártudományi 
Osztálynak az akadémikus választásoknál prioritást kell adni*  ... 
Javasolja, hogy az Osztály már most gondosan nézze meg és tudo
mányos munkájuknak igen gondos kritikai feltárásával vizsgálja" 
meg^azt a néhány tudományos kádert, akiket az Osztály saját be
látása szerint egyáltalában akadémiai levelező tagságra alkal
masnak tart. Ki kell zárni azt az esetet, hogy tudománypolitikai 
okokból kerüljön olyan valaki megválasztásra, akinek a munkája 5 
későbbiekben az Osztály számára.nem megfelelő és az Osztá&h mun
káját nem viszi előre. / /.lv. /

file:///.lv
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Eogarasi Béla osztályelnök kifogásolja, hogy az osztály említést 
sem tesz a tudományág publikációiról, pedig a publikációknak a 
beszámoló szempontjából elvi jelentősége van, A beszámolóknak/ 
amelyeket az'Elnökség megtárgyal, ezzel a kérdéssel is foglal-

. kozniok kellő ■ - . ' . . ..
Az Agrártudományok Osztálya fordítson a jövőben nagyobb gondot 
a .publikációira, azok‘feldolgozás módjára, • nemcsak a szovjet 
tudomány ténybeli'és tartalmi eredményeit sajátítsa el, hanem 
előadás módját is© Micsurin, Liszenko,Gluszcsenko munkája az ál
talános elvi’kérdéseket is kiemeli amellett, hogy természetesen 
kutatási anyagot tartalmaz és élvezhető irodalmi formában Írják . • 
meg. Az Akadémiának is ezt kell megkövetelnie minden tudományos 
publikációval szemben, , •

Soó Rezső osztályelnök felveti az agrometeorológiai problémákat.'db 
Javasolja, hogy az Agrártudományok Osztálya létesítsen ezen prob^ 
lémák. megoldására egy komplex bizottságot©
Bejelenti., hogy eddig mint elnökségi tag nem kapta meg az Akadémia 
kiadványait, csak a saját osztálya kiadványait, kéri a jövőben 
ezek megküldését© • y / /

/. Somos András osztálytitkárafelv©tett problémákkal kapcsolatosa^: 
megemlíti, hogy az 195o évi Nagygyűlés keretében foglalkoztak a 
Viljamsz-féle talajmüvelési elmélettel, valamint a micsurini bioló
gia alkalmazásával© Ezekkel a kérdésekkel különben az országban 
foglíjlkoznakf de nem - akadémiai intézetek és igy az Osztály kevéssé 
folyt-be a munkákba© Ir^zenfcö.féle bírálattal az Agrártudományi '"í 
Egyetem tanszemélyzete foglalkozott,
Soó Rezső, osztályelnök az agrometeorológiai kérdésekre hívta fel

*az osztály figyelmét^ A martonvásári intézet megalakulásával az 
etnológiával kapőMól’ntos kísérletek/mint önállá kísérleti 

csoport megfelelő támogatást fognak nyerni,
Rusznyák István elnök felhívja az Elnökség figyelmét arra, hogy y 
lukács "György Tlnökségi tag/ és Pogarasi Béla osztályelnök felszóla
lásaikban olyan elvi jelentőségű kérdéseket vetettek fel, amelyek 
nemcsak a VIII0 Osztály,/ hanem az összes osztályok munkájára is 
vonatkoznak és ezért ezeket a szempontokat a későbbi jelentések
nél figyelembe kell vonni, A VIII.Osztály munkájában hiányolja 
a nagy tudományos kérdések megvitatását.
Elnökség megállapítja, hogy a VIII,Osztály nem foglalkozik eléggé 
a tudományág döntő fontosságú olvi kérdéseivel és tematikája nem 
elégíti ki 'a népgazdaság igényeit sem© . y

Mannjnger Rezső akadémikus bejelenti, hogy az Osztályvezetőség, 
__ az u j akadémikusok ál asztására vonatko zo j avaslat ot az Elnökség á 

számára megnyugtató módon fogja előkészíteni.
*
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Határozat;
A;''A'A'Vi'A _
1. / Elnökség elfogadja az Agrár tudományok Osztályá

nak-jelentését az osztálytitkár módosításaival 
és a javaslatokkal együtt.

2. / Elnökség felszólítja a VIII.Osztályt,'hogy vizs1 
gálja át az 1953 évi tematikai tervét. A témák 
kiválasztásánál messzebbmenően vegye figyelembe 
a népgazdaság döntő szükségleteit, de ugyan
akkor 'fektessen az eddiginél nagyobb súlyt a ;~ 
haladó'tudomány alapvet?) elvi kérdéseinek kuta
tására.

Felelős: Osztályelnök. ' 
Ha-bár idő; 1953. január 1.

3./ Az Osztály készítse elő javaslatát uj akadémiai 
levelezcr tagok megválasztására Alexits György 
elnökségi tag által’ felvetett .'szempontok szerint*)

^•/ Az Osztály bővítse ki és erősítse meg állandó 
bizottságait az ország kiváló szakembereivel© 

Felelős: Osztályelnök. 
Határidő: 1952.december 1.... —.... . . i •X

5./ Elnök és főtitkár tegyen meg minden lehetőt 
osztálytitkár tehermentesítése céljából, __ 4--- A ~ — —  - 1— .Z -i _    •» “I _oiA’r» •» •» i z

legyen. . .. ,
Rusznyák István elnök és ' 
Erdey-G-ruz Tibor főtitkár.

A v; .• -•/ ; \

az osztalyuitkar tehermentesitese céljából, 
hogy tudományos munkája mellett főfoglalkozása 
az osztály vezetése

Felelős:

XII.
/

Erdey-G-ruz Tibor főtitkár az 1953 évi tudományos ösztöndíjak 
kiosztásának alapelveire vonatkozó javaslatot azzal egészíti ki, 
hogy az ösztöndíjprémiumra kétféleképpen lehessen pályázni:
1. / A pályázó december 31-ig vagy kivételesen későbbi időpontban

bejelenti, hogy milyen pályatétel kidolgozásával kivan fog- 
lalkozni. A-. A . , S'"1 ' "

2. / A pályázó csak akkor jelentkezik, ha munkája olyan stádium—
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osztályelnök helyesnek tartja a pályázat első
J9I

> fór- 
előre*bejelentett  munkát menetközben folyamatosan 

v és*könnyebben  lehet ellenőrizni.
Javasolja, hogy olyan pályázó is kapjon ösztöndijat, aki nagy 
fáradtsággal egy metodikát;állít lse.

Straub F,Brúnó elnökségi tag felveti, hogy ha a tudományos ter
vet Összeállítása után fogja az'Akadémia a pályázatokat kiírni " 
ez bizonyos zavarra fog vezetni,. Javasolja a pályázatokat a tu
dományos tervek elkészítése előtt kiírni és olyan területre, 
amelyet az Akadémia valamilyen szempontból fontosnak tart. 
Egy-egy terület legjobb munkájáért adjon az Akadémia prémiumot. 
A fiatalok a súlyponti kérdéseket nehezen fogják megoldani, 
ezért ezekre a kérdésekre ne Írjanak ki pályázatot,

LukácstGyörgy elnökségi tag nagyon fontosnak,tartja Straub el- 
nökségi tag által felvetett kérdést. A pályatételek kiírásának 
nem szabad.túlságos konkrétnek lenni’,S'pályatéteX ij^^ 
egy témakört, egy komplexumot jelentsen. Előfordulhat, hogy egy 
témakörben 3-4 kiváló munka fog létrejönni egyes témákról, akkor

■ epben así iafányban.kelT f‘pályát ét eleket fejleszteni.:'
Erda^.Gpiz-.gibor főtitkár egyetért azokkal a-Javvalátokkal>-5hógy 
á . pálya tét eT ne legyen egy szükkörü feladat kitűzése. A pályaté- 
t$lek főoélja ’az hogy a.fiatalokat azokra a ‘területekre'
irányítsuk, amelyeket az Akadémia fontosnak tart. Az ösztöndíj- ?

.• prémium pályázati témák nagyobb területet fognak mégadni mozgási 9 
lehetőséggel és egy pályázatra akáf> lo/totatot-is jutalmazni léitől 
Újrahangsúlyossá/ a főszempont ás légyen, hogy ösztöndij-^^B
prémiumot az kapjon, aki előbbre viszi a tudományt, hacsak egy 9?? 
kis lépéssel is és olyan témakörben, amelyik a tudomány szem
pontjából fontos.

Ligeti Bajos alelnök felhívja a figyelmet arra, hogv a tanszékek 
kapjanak egy külön kísérőlevelet a pályatételekkel kapcsolatban, 
hogy világosan megértsék az Akadémia szenpontjait.

Rusznyák István elnök is hangsúlyozza, hogy a javaslat főcélja, 
hogy, azokat ajiatal kutatókat csábítsuk a tudományos munkára, 
akik eddig nem foglalkoztak ezzel és olyan tudományágakra fordít
suk a figyelmet, amelyek hazánkban el vannak hanyagolva. Olyan 
munkákra, amelyek jól folynak, vagy amivel sokan foglalkoznak, 
semmi értelme sincs pályázatot kiírni.

_ _______ Határozat; _____ a__________ .___ —— .,O

BélaIssekutz 
máját, ínért az

'JS

f

Elnökség az 1955 évi tudományos ösztöndijak ki
osztásának alapelveire vonatkozó javaslatot 
főtitkár kiegészítésével elfogadja. ■

i a.'

4

. > • •
Felelős ? Erdey-G-ruz Tibor főtitkár.

"A1'' Á<
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Rusznyák Istyán elnök a Magyar Tudományos Akadémia 1953 évi”' 
május hóban tartandó Nagygyűlésének tematikájával kapcsolat
ban közlis hogy tulajdonképpen háromféle tematikáról van szó:
1. / Sztálin elvtárs legújabb cikkeinek tudományos feldolgozása,.
2. / a komplex témák bevezetésének megvitatása,
3. / azoknak a fontosabb tudományos eredményeknek megtárgyalása,

amelyét az osztály tudományos munkájával az elmúlt évben 
elért-, ' . • *

Az első pont tematikájának kidolgozásához egy elnökségi bizott
ság kiküldését javasolja^ Felkéri Fogarasi Béla osztályelnököt9 
hogy a bizottság elnöki funkcióját fogadja éli A Bizottság tit
kárául Juhász István osztályvezetőt javasolja.
A komplex tudományos témák megvitatására is bizottság vagy 
felelős megjelölését javasolja.
A harmadik temaval kapcsolatosan nem tartja helyesnek a sok elő
adást, ne legyen a Nagygyűlés kongresszusszerü. Minden osBtul# 
tartson egy osztályülést, ahol az osztálytitkár tartsa meg bö-"‘ 
számolóját. Az osztály eseményei keretében az osztálytitklfr lg. 
mertesse az^elmúlt év legfontosabb.tudományos ere&ényeit. Az 
eredményekről külön előadás csak akkor legyen, ha olyan fontos 
eredmények születtek, amelyek megtárgyalása feltétlenül szükséges

ej-^ökségi, tag célszerűnek tartja, hogy az osztályok 
v j'tárgyaljak meg a saját területükön felmerült
kompiextemakato Az ebből összegyűjtött anyagot'azután egy külön 
szesszio vagy későbbi nagygyűlés tárgyalja meg.

Határozat:
< ’ . ■ ■ •

1. / Elnökség az elnök által'előterjesztett 1953
évi május hóban tartandó Nagygyűlés tematikájára 
vonatkozó javaslatot elfogadja.

2, / Az első téma feldolgozása céljából jóváhagyja
az alábbi bizottságot: 
ff- n ö k: Fogarasi Béla akadémikus,
X .a, ..Q, :Andiés Erzsébet akadémikus,

Friss István,
Hevesi Gyula lev.tag, 
Nagy Tamás,
Rényi Alfréd lev.tag,

T. i t k á r : Juhász István.
S t

_ & elnököt és főtitkárt, hogy
a második téma előkészítésére egy bizottságra 
tegyenek javaslatot. ■ - .. .

^Felelős; Rusznvák István elnök,$ '
, ,-y ' Erdey-Gruz Tibor főtitkár.



Erdev-Gruz Tibor főtitkár hivatkozik az Elnökség 1952.június ' 
28.—án megtartott ülésén hozott határozatra, mely szerint meg
bízták elnököt és főtitkárt,.hogy az eddig a Közoktatásügyi 
Minisztérium keretében működő és megszüntetett Közoktatásügyi" 
Kiadó helyett egy uj Tudományos Kiadó létesítése ügyében foly
tassanak tárgyalásokat. Leszögezte az Elnökség azt is, hogy ez 
a Kiadó a középszínvonalú tudományos munkák kiadásával foglal-" 
kozzon és ne tartozzék az Akadémiához*  Az azóta folytatott tár
gyalások eredményeképpen főtitkár bejelenti, hogy egy fórum sem 
vállalta ezen Kiadó felügyeletét. Ezért ’javasolja, hogy hatal- " 
mázzá fel az Elnökség elnököt és főtitkárt, hogy ebben a kérdés- * 
ben.újra kezdjék el a tárgyalásokat abban a formában, hogy lé
tesüljön egy uj Tudományos Kiadó, amely esetleg az Akadémia " 
felügyelete alá tartozzék. Ez esetben az uj Kiadó önálló lek
torátussal rendelkezne az Akadémia irányítása, ellenőrzése és 
bírálata melletti tehát nem tartozna úgy az Akadémia felügyelete 
ala,Amint az Akadémiai Kiadó. A feladatokat nagyrészben tudó-" 
mányos középkáderek végeznék el, az akadémikusok lehető teher
mentesítésével. ' k '

Alexits György elnökségi tag helyesli a javaslatot és lehetet- 
lennek tartja azt a helyzetet, hogy egy kezdő vagy középfokú 
káder ha ír egy komoly,,-könyvet azt ne tudja kiadni máshol, mint 
az Akadémián.4Nem lehet az erkölcsi súlyát sem élviselni annak 
a vádnak, hogy-az Akadémia elszigetelten dolgozik, nem törődik 
a'középkáderekkel, holott kötelessége ezeket segíteni. Az Aka
démiának annyi legyen a feladata ez uj Tudományos Kiadóval szem
ben, mint a népművelési Minisztériumnak a.Müveit Kép népszerű
sítő kiadványaival szemben. Mint a főtitkár javasolta adja meg 
az Akadémia az uj Tudományos Kiadónak az'irányítást, bírálja 
meg a kiadási tervét elvi 'szempontból és gyakoroljon felügyele
tet a pénzügyi éé egyéb technikai téren való működése felett." 
Ha ez a Kiadó jól'fog működni, emelni fogja aa. akadémiai kiad
ványok nívóját is.

Határozat:

1. / Elnökség úgy határoz, hogy a középszínvonalú
• tudományos munkák kiadására egy uj Tudományos 

Kiadó felállítása feltétlenül szükséges.

2. / Elnökség felhatalmazza elnököt és főtitkárt,
hogy az előterjesztett javaslat•értelmében 
folytassanak tárgyalásokat'az uj Tudományos 

, Kiadó felállítása céljából.

Felelős: Erdey-Gruz Tibor főtitkár.



Soó Rezső osztályelnök a Központi Botanikus Kérj., 
élőké s'ziTésé re Elnökség elé terjesztett javaslathoz hozzáfűzi, 
hogy a Biológiai Tudományok Osztálya 1951 óta foglalkozik ezzel 
a kérdéssel, kiküldött egy Bizottságot, ankéten ?4
problémákat és Budapest Székesfőváros Teruletrendező X“*® Z®*®T  
vei együttműködve jelölték ki a Hűvösvölgyben a Javasolt komplex 
részére a területet. A Bizottság elkészült a hozpo millió
intézetek költségvetésével is. Az összes'beruházás ooa 140 nuue 
forintot jelent, mely 12 évre oszlik meg. . . ■
Kosaras! Béla osztályelnök felveti, hogy a javaslat cimejiem^J 
helyes. Á javaslatban nemcsak egy*  Központi Botanikus Kert er^ 
vezéséről van szó. A cimnek az egész komplexumot ki kell fedez
nie.

Határozat ? I

A

' {■' '

■

Elnökség a Központi Botanikus Kert szervezésének^ 
előkészítésére vonatkozó javaslatot elfogadja w 
azzal*  hogy a szervezési munkálatok folyamán a 
jövőbén mindenütt "KÖZPONTI BIOLÓGIAI KUTATÓ Z 
TELEP ÉS BOTANIKUS KERT” elnevezés szerepeljen#

Belelős*  Erdey-G-ruz Tibor főtitkár

A A.'XfS

S.vsi 

''

és~Soó Rezső osztályclnök.
7 ' < ■ '

>' ■ ' k •

' W—•—»r.—•

VII.
r

K

Alexitftí évöraw' a
Ke jelenti, hogv az 1953 évi; terv alapban elfogadott es 1953. 
JuliUs 31-ig leadott.’kéziratok biztosan meg fj^nak 3>l^ni az 
1953-as évben. Az 1953.július 31. után beadott kéziratok 
szinüJeg át fognak tolódni 1954 évre. ■<
Javasolja amennyiben valamely tervbevett kiadvány nem készül W 
el 1953.VII.31-ig, a felszabadult papirkerettel ne az osztályok;, 
rendelkezzenek, hanem az Elnökség határozza meg, hogy ^t mire 
forditja. Amennyiben az osztályok pótlólag be szarnak venni 
a tervW újabb kiadványokat azt csak akkor tehetik meg, 
ugyanakkor megvizsgálják,1 hogy'mely másik kiadványok kiadását

, halasztják el a következőv évre. Z z <
A továbbiakban javasolja, hogy uj^folyóirat megindításnál is 
hasonlóan járjon el az Elnökség. Ha ®8? ;
ipienik -meg. a felszabadult papír felett az EinoKseg aouusuxx. 
Például 1953-ban nem indul meg az I.Osztály J^re^asiatára - 
Acta Litterarum et Artium, helyette a Il.Osztaly javaslatar 
Elnökség adjon engedélytegy Művészettörténeti Acta megindítás j

/sára.  ' ......................... ....
lQ53-ban lesz Simonyi Zsigmond születésének századik évfor- 
mója^Az ^Osztály ebből az alkalomból Simonyi Emlékkönyv
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kiadásának engedélyezését kéri. Alexits György titkár ja- 
, vasolja,-hogy az Elnökség elvileg hagyja jóvá a Simonyi

Emlékkönyv kiadását azzal, hogy az I.Osztály tegyen-javasla
tot arra, hogy ehelyett melyik 1953-ra tervezett könyv ki*

• adását kivánja későbbi időpontra halasztani*  j . »

Fogarasí Béla'osztályelnök és Lukács György elnökségi tag 
felvetik a z jl. 0 s z tály‘félé, hogy a Simonyi'Emlékkönyvet a 
megfelelő nívón ki tudja-e az osztály adni. Amennyiben nem, 
úgy javasölják'Simonyi emlékére az Osztályközlemények egy 
külön számát 5-6 kiváló' dolgozattal kiadni. ......

■■ 4. '' '■ ■
Ligeti Lajos alelnök megemlíti, hogy az Acta Linguistica is 
egy szamát SimonyiZsigmond emlékének szentelhetné.

Rusznyák István elnök javasolja az I.Osztály Vezetőségének,” 
hogy a következő szempontokból nézze‘meg az Emlékkönyv anya- 

4 :’ ’í
&•/ Olyan-e az összegyűjtött anyag'tartalma, amellyel-bátran 
ki lehet állni, mint Emlékkönyv anyaggal. Amennyiben igen,

■ akkor jelölje meg az Osztályvezetőség, .hogy helyébe melyik 
másik könyv kiadását halasztja el* . '
b./ Felhasználható-e az anyagnak legalább égj'' része az

..Osztály közlemények számára.

v

*

Határozatix r- / . " r

1. / Az időre el nem készült kiadványok miatt fel*
■/• szabadult papirkeret. felett a jövőben az El*  

nökség rendelkezik.
2. / Amennyiben az osztályok pótlólag be akarnak,

' venni a tervbe újabb kiadványokat, azt csak" 
akkor tehetik meg, ha ugyanakkor megvizsgál
ják, hogy mely másik kiadványuk'kiadását ha
lasztják el a jövő évre*

3*/  Elnökség'az Acta Litterarúm et Artium kiadá
sát az I.Osztály 1955 évi tervéből törölte.

4. / Elnökség hozzájárul a II.Osztály Művészet
történeti Actája kiadásáhoia az 1953 évi Acta 
Litterarum.et Artium’papírkore'te terhére kb. 
évi 3o iv terjedelemben. ’

5. / Az I.Osztály Simonyi Zsigmond születésének ”
századik évfordulójára felemelt példányszám
ban adja ki'Osztályközleményét “Simonyi Emlék
szám” ' címen. Ez egy- rendkívüli szám legyen, 
díszesebb kiadásban.
Elnökség Simonyi Emlékkönyv kiadását csak akkpr 
tartja indokoltnak, ha minden biztosíték meg
van arra, hogy ez $z,/Emiékkönyv nemzetközi

!

»

• -. v



tudományos mU

Fogarasi Béla osztályelnök kifejti, hogy általában az Akadémia 
Os ztályközleményei amellett, hogy igen értékes í___
közölnek igen gyakran nyersanyag benyomását teszik
Javasolja Osztályközlemények, széles körben való terjesztését. 
E célból az egyes ^számoknak bizonyos pröfilt kell adni* Az 
Osztályközlemenyeknek belső és külső tekintetben is meg kell 
adni a formát. Helyes, hogy minden számban legyen egy elvi, 
módszertani kérdést tárgyaló cikk is* A komplexkutatásokra való 
törekvés szempontjából publikációink nemcsak a szakemberek egy 
szűk körét kell, hogy érdekeljék.

Revea elnökségi tag is az Osztályközlemények'felélénkí
tő sót javasolja, hogy azok olvashatóbbakká váljanak. A VkI. 
Osztály az Osztályközleményekben részletesebben kivánja ismer* 
tetniaz osztály munkáját, problémáit és vitát kivánnak provo- 

Ez azért valósítható meg Nehezén, mert az Osztályközied ' 
menyek megjelenése olyan hosszú'ideig tart, hogy közben a dől- A 

.. gok;elvesztik aktualitásukat, v- ö ' '-"WB
; Felveti azt a kérdést, hogy nem kellene-e az Akadémiai Értesítőti 

olyan központi tudományos lappá átalakítani, hogy azt széles 
tudományos körök is olvassák. Az Ertesitő egy olyan komolyan 
szerkesztett lap legyen, amelyből a magyar tudományos élet meg
nyilvánulásairól mindenki tudomást szerezzen.

Erdey-Gruz Tibor főtitkár néhány részletkérdésre tér ki:
Októbertől kezdve az Akadémiai Kiadó biztosítani tudja, hogy 

-^^t^ályok ,k;özlemenyei a kézirat beadásától számítva három 
hónapon belüX-mog fognak jelenni. Kéri az osztályelnököket, " 
amennyiben ez nem következne be, azonnal jelentsék a KFB elő
adójának, Galambos Mihálynenak., Egyetért azzal a javaslattal,’ 
hogy az Osztályközleményeket'a szakemberek szélesebb köre szá
mára olvashatóbba kell termi>
Az Akadémiai Értesítőnek nagy tudománypolitikai 

fogja •

- 15 e

szempontból is reprezentatív 
lenne. \ \ ; \
I.Osztály?a fentiek alapján elkészített uj 
javaslatát 1955.január 1-ig terjessze az 
Elnökség elé*  ' ‘

Felelős:
Éafározat 1-4 pontjáért

Alexits György, a KFB titkára,
Határozat 5 pontjáért

Németh Gyula osztályelnök.

______________ ,....____ „ MM.
Osztályközleményei amellett, hogy igen értékes szakeredményekewF
'“**■  - • • - - - . .

' ■ 4^1
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Knsznvák István vonatkcuá;
grofilirozasi javaslat helyeslés kívánatos, de gyakorlatilag a 

. Milönösen az T
Bizonyos profilírozott /számok megjelentetését meg kell tervezni, 
de közben jelenjenek meg nem profilírozott számok is*

. r‘ 1 - ■ ' ‘ . J

Határozati♦

V\

1*/  Elnökség megbizza Főtitkárt, intézzen egy 
körlevelet az. Acták és Osztályközlemények" 
szerkesztőségeihez, hogy, tervszerűbben vé**  

’-gezzék munkájukat, Fogarasi osztályelnök 
javaslatai értelmében.

2./ Az Akadémiai Értesitő profiljának ujjáalaki- 
tása kérdését a szőkébb elnökség vizsgálja

Felelős: Erdey-Gruz Tibor főtitkár*  
Határidő: 1952.^december 51*

y

. - y , 4 * 4 •**

- *’ . . . ' f

ErdevyGruz Tibor főtitkár kívánatosnak tartja, hogy a tudományok 
odktora es a/J^^jányok' kandidátusa címmel frendelkezők ezt a " 
fokozatot használják is*  Ismertebbé kell tenni a tudományos fo—

•' 'i ” ' ' • „ A

doktora es áltudományok'kandidátusa címmel-rendelkezők ezt a ’ ~ 
fokozatot használják is*  Ismertebbé kell tenni a tudományos fo
kozatokat. Javasolja, hogy hassunk oda, hajvalaki előadást tart
ós tudományos címmel rendelkezik,-az mindig fel legyen tüntetve*  
Felveti a kérdést, hogy kívánatos-a a tudományos fokozatokra 
hivatalos'rövidítést bevezetni, mert már most is különféleképpen 
rövidítik.

és tudományos címmel rendelkezik, -.az mindig fel legyen tüntetve

Alexits György elnökségi tag javasolja, hogy az Akadémia kivánja 
megyés hívja fel. azoknak a kiadóknak a figyelmét,, amelyeknél aka< 
démikusok publikálnak, hogy az “akadémikus, Kossuth-dijas" ni 
a könyv címlapján -tüntessék fel* ’ ! ' r- ? ' ‘

w®

Javasolja továbbá, hogy a3 Akadémia ünnepélyes‘rendezvényein 
T nQm is utasításként — kívánja meg tagjaitól a Kossuth-dij 
jelvénynek, esetleg egyéb kitüntetésnek is a viselését. Meghívók 
ra ilyen esetekben vezessék rá, hogy az: Elnökség kéri a kitüntetések viselését. . ■ . . •



**■

2,/ Elnökség és az osztályok hassanak oda, hogy a 
tudományos fokozattal rendelkező szakemberek 
a napi életben és kiadványaikon is tüntessék 

'fel tudományos fokozatukat*
. /. 'ff ‘0..' ‘

Felelős: Erdey-Gruz Tibor főtitkár, 
Osztályelnökökc;

5o/ Elnökség nem tartja helyesnek bármely 
rövidítésété

4./ Főtitkár hiSrja fel a különböző kiadók 
a 2./ pont alatti határozatra*

Felelős: Erdey-Gruz Tibor

r

fokozat

figyelmét

főtitkár.» . ,w .......... ... . ■ • v
5./ Elnökség és az osztályok ünnepélyes rendezvények 

alkalmából a meghívókon tüntessék fel, ho^y'meg-*  
jelenéskor kérik-e a kitüntetések viselését®

- - t Felelős; -Erdey-Gruz Tibor főtitkár í
Osztály elnökök*

k. - .

■

IX*

Erdey-Gruz Tibor főtitkár tájékoztatja az Elnökséget arról, hogy 
' az utóbbi időben az akadémikusok jászéról többször máítHb fel 
rpanasz gépkocsihiány miatt. t';-. ... .
Javasolja, hogy,a jövőben a gépkocsikat kizárólag akadémikusok 
és akadémiai levelező tagok vehessék igénybe, egy kocsit pedig a 
Hivatal dolgozói részére kell■fenntartani< Sürgős hivatási te
endőik elvégzésére.

• . ■' '' ■ ' . . . • . v.-f .

/ Határozat:
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Elnökség úgy határoz, hogy- 19520november 15-től 
kezdődőleg az Akadémia csak az akadémikusok és az 
Akadémia levelező'tagjainak bocsát gépkocsit ren
delkezésére*  Egyvgépkocsit pedig a Hivatal dolgozói 
részére tart fenn, sürgős hivatali teendőik elvég
zése céljából*

'"Felelős; Erdey-G-ruz Tibor főtitkár*
♦

X
Erdey-Gruz Tibor főtitkár az élettani és ezzel rokon kutatások 
terület'éh a pavlovi szemlélet.érvényesítésének előmozdítására 
és ellenőrzésére Akadémiai Elnökségi Pavlovi Bizottság felállítá
sára terjeszt javaslatot-az Elnökség elé*  .

*
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határozat: ,x' .

Elnökség az Akadémiai Pavlovi Bizottságot a kÖretfre»4 
összetétel szerint jóváhagyja?
Elnök:
Tápok:

Titkár:

Hetényi Géza akadémikus*
Fogarasi Béla akadémikus*
Lissák Kálmán levelező tag, * .
Bálint Péter egyetemik tanár, a tUtwnyoM 

kandidátusa, • 'j
Molnár Imre, a Gyerméklélektani Intézet 

igazgatója,
Zádor Imre főorvos,
Zádor Imre főorvos* X

. JÉíiBÜBit ésért: Rusznyák István elnWe#

Erdey^Gruz _Tibor főtitkár tájékoztatja az Elnökséget arról, 
liogy ö'x tq^.évi közgyűlésen uj tagok választására kerül sor® 
Fölkérte az oszv^vtitkárqk***,  u*«ar  « folyamán tstf*'
tandő osztályüléseken tájékozódjanak arról, hogy kik jöhetnek 

' ®^ámításba az egyes területeken*  Hangsúlyozza, hogy egyelőre 
nem jelölésről van szó, hanem csak előzetes tájékozódásról*

Határozat: ... — ■
x

✓

Elnökség^á bejelentést tudomásul veszii ■ ■■■< ?

•- ■> ■ ■■ ■ ■' .

Erdev-Gíuz Tibor főtitkár a Magyar Tudományos Akadémia Tihanyi'‘ 
Biológiai Kutató Intézete Tudományos Tanácsának kibővítésére 
javaslatot•térjészt az Elnökség elé*

' • . . , r’

Határozat: " - ,
Elnökség Vályi-Nagy Tibor debreceni egyetemi tanárt 
a Magyar Tudományos Akadémia Tihanyi Biológiai Kutató

*

4

Intézete Tudományos Tanácsának tagjává választotta*
- • Felelős: Rusznyák István elnök*

illés óta
Erdev-Gruz Tibor főtitkár bejelenti, 

a következő.akadémiai tagok
■ *■

hogy az elmúlt elnökségi 
tartottak székfoglalót:



■• i r/

•r*

• ■ > • w/« •’. P ■

Kelet:
■ 4|-

Székfoglaló tárgya.
1952. 
IX.12.

X. 3.

Erdey László 
lev^tág7
Szabó Zoltán
lev.tag
Gereos Árpád
lev.tag
Vargha László 
lev.tag
Kotlán Sándor
r.tag

Vizsgálatok egy uj világitó indi« 
kátorral kapcsolatban.

- Átmeneti fémek olvadáspontja.

Adatok Fries-átrendezéshez.

XI. 4a Széchy Károly, 
lev.tag ‘

Polyhidroxi-vegyületek epimeri- 
zációja*
Fejlődéstani és építő genetikai 
vizsgálatok a juhok coccidiosisá*  
rólo
Újszerű hidfők'tervezési és épí
tési feladatai®

/

1

I *'

N é

Határozat:

Elnökség 
elnökét,

és VIII.Osztály

tagnak,
» r
H

■ > ti

” és

levelező
<»■ 
|U •’ 
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X

hogy',/ , -
Széchy Károly
Erdey László 
Gereös Árpád 
Szabó Zoltán t , 
Vargha László 
Kotlán Sándor rendes- tágnak

a legközelebbi ósztályülésen Elnökség megbízásából 
az Akadémia oklevelét adják áto

■ Felelős:. Mihailich Győző osztályelnök, 
Schulek Elemér ”

. • Manninger Rezső akadémikus.
t,

n

/

Elemér osztályéinak a Kémiai Tudományok Osztályán felmerültSchulek L_ _ _____ v_____ _____
problémát terjeszti ^Elnökség elé. A tudósok tehermentesítés cél
jából kaptak néhány állást tudományos és adminisztrativ segéd
erőkre. Egyes intézetekben egyre inkább olyan jelek'mutatkoznak, 
hogy ezek az állások átalakulnak tanszéki állásokká. Kötelezni 
akarják az önálló kutatókat is bizonyos kötelező oktatóóra be
tartására. A tudományos kutatók mellé besorolt laboránsok is 
lassan úgy lesznek besorolva, hogy ők más egyetemi munkát is kö
telesek lesznek elvégezni.
A másik .probléma a külföldi könyvié á folyóiratok megrendelése. 
A Közoktatásügyi Minisztérium ezeket a megrendeléseket csak for
málisan intézi és ezért felveti a'kérdést, nem lehetne .ezt az 
Akadémián keresztül lebonyolítani.

/
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Soó Rezső osztályelnök Schulek Elemér osztályelnök bej elöntését7 
még azzal egészíti ki, hogy az Akadémia által adott allás^^Jg'?? 
nevezetteket még más intézetekbe is áthelyezik az Akadémia W$W' 
nélkül*  . -■ ,
Erdev-G-ruz Tibor főtitkár közli az Elnökség tagjaival, hogy 
Öchulek Élemér"es Soó Rezső osztályelnökök áltál említett kúta- 

"tói állásokkal valóban bonyodalmak vannak*  Ezek a statusok csak 
adminisztrációs nehézségek miatt kerültek a Közoktatasugyi^Mi— 
niszterium státusába és már megtették a szükséges lepeseke«, 
hogy ezeket az Akadémia státusába tegyek át0 Azonban nem helyes, 
ha a kutatók elszakadnak a tanszéktől*  Helyes ha oktatnak, de 
helyette másik oktató személyzet állítandó be ugyanannyi idővel 
kutatási munkára*
Tájékoztatja az Elnökséget arról, hogy a külföldi f ^^atokra 
az Országos Tervhivatal egy rendeletet készít elő. A Tervhivatal 
meg fogja állapítani, hogy mely folyóiratok behozatala feltét
lenül szükséges. Nem tartja helyesnek, hogy.a tanszékek kulfol- 
di könyvbeszerzéséről az Akadémia gondoskodjon*

Határozat?
Elnökség úgy határoz, hogy átmeneti időre az 
Akadémia Hivatala az akadémilpisok külföldi könyv**  
rendelésének szükségességet igazolja*  ,

Tibor főtitkáré

7

- Eeí elősj Erdey-G-ruz
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